

— JUNE 2025 —

Myanmar Institute Newsletter



Dear Readers,

June 2025 marks a pivotal moment in Myanmar's ongoing struggle. The 80th birthday of Daw Aung San Suu Kyi—still held incommunicado—sparked a global campaign that gathered over 103,000 video tributes, far surpassing its goal. Across the country, symbolic acts of resistance—including flower strikes and candlelight vigils—reaffirmed her enduring status as a figure of unity and defiance. Despite regime surveillance and repression, these expressions reflect not nostalgia but an unbroken demand for freedom, justice, and democratic restoration.

At the same time, Myanmar's civil war continues to intensify. Ethnic armed organizations and People's Defense Forces have expanded territorial control, while the junta escalates airstrikes, forced conscriptions, and aid blockades. Over 2.8 million people remain displaced, and basic services have collapsed in wide regions. The military's declared ceasefire through June 30 has not curbed hostilities, revealing it as a diplomatic façade. Civilian suffering deepens as the conflict dynamics become increasingly entrenched.

This crisis is further compounded by the aftermath of the devastating March earthquake, which left nearly 200,000 people homeless. Monsoon floods have overwhelmed recovery efforts in hard-hit regions, while humanitarian access remains severely restricted. The UN's warning that Myanmar is on a "path to self-destruction" is an urgent call to action, grounded in the accelerating collapse of governance, infrastructure, and civilian protections. This edition documents these interlinked crises and the ongoing efforts toward resilience and resistance.

As of this edition, the newsletter will be curated by Carolin and Richard, with heartfelt thanks to Jella and Felix for their outstanding commitment and years of dedicated work on this important publication.

Contributions may be sent to newsletter@myanmar-institut.org.

Carolin & Richard

— JUNE 2025 —

Myanmar Institute Newsletter



Liebe Leserinnen und Leser,

Der Juni 2025 markiert einen entscheidenden Moment im anhaltenden Ringen Myanmars. Der 80. Geburtstag von Daw Aung San Suu Kyi – weiterhin unter vollständiger Isolationshaft – löste eine weltweite Solidaritätskampagne aus, in deren Rahmen über 103.000 Videobotschaften gesammelt wurden und damit das ursprüngliche Ziel deutlich übertroffen wurde. Im ganzen Land bekräftigten symbolische Akte des Widerstands – darunter Blumenstreiks und Kerzenmärsche – ihren bleibenden Status als Figur der Einheit und des zivilen Ungehorsams. Trotz Überwachung und Repression durch das Regime spiegeln diese Ausdrucksformen keine Nostalgie, sondern die ungebrochene Forderung nach Freiheit, Gerechtigkeit und demokratischer Erneuerung wider.

Gleichzeitig verschärft sich der Bürgerkrieg in Myanmar weiter. Ethnische bewaffnete Organisationen und Volksverteidigungskräfte haben ihre Kontrolle über Teile des Territoriums ausgeweitet, während die Junta ihre Luftangriffe, Zwangsrekrutierungen und Blockaden humanitärer Hilfe intensiviert. Mehr als 2,8 Millionen Menschen sind weiterhin auf der Flucht, und grundlegende Dienste wie Bildung und Gesundheitsversorgung sind in weiten Landesteilen zusammengebrochen. Die von der Militärregierung bis zum 30. Juni ausgerufene Waffenruhe hat die Gewalt nicht eingedämmt – sie entpuppt sich zunehmend als diplomatische Fassade. Das Leid der Zivilbevölkerung nimmt weiter zu, während sich die Konflikt dynamiken zunehmend verfestigen.

Diese Krise wird zusätzlich durch die Folgen des verheerenden Erdbebens im März verschärft, das fast 200.000 Menschen obdachlos gemacht hat. Monsunfluten haben die Wiederaufbaubemühungen in stark betroffenen Regionen weiter überfordert, während der Zugang für humanitäre Hilfe stark eingeschränkt bleibt. Die Warnung der Vereinten Nationen, Myanmar befinde sich auf einem „Weg der Selbstzerstörung“, ist kein Alarmismus, sondern ein dringender Appell angesichts des rasanten Zusammenbruchs von Verwaltung, Infrastruktur und Schutz der Zivilbevölkerung. Diese Ausgabe dokumentiert die miteinander verflochtenen Krisen und die fortwährenden Bemühungen um Widerstand und Resilienz.

Ab dieser Ausgabe wird der Newsletter von Carolin und Richard übernommen – wir danken Jella und Felix herzlich für ihr herausragendes Engagement und ihre langjährige, engagierte Arbeit an dieser wichtigen Publikation.

Beiträge können an newsletter@myanmar-institut.org gesendet werden.

Carolin & Richard



Event in July 2025

K4DM Knowledge Marketplace 2025 – Exchanging Ideas for a Democratic Myanmar

- Dates: 2–19 July 2025
- Venue: Chiang Mai University, Thailand
- Organized by: Knowledge for Democracy Myanmar (K4DM), in partnership with Chiang Mai University
- Focus: Strengthening research, democratic dialogue, and policy ideas on Myanmar in exile.
- About: Future Democratic Myanmar and Human Rights is a United Nations Human Rights Office report launch and panel discussion on human rights in Myanmar.

📌 Highlights:

- Academic workshops on federalism, civil resistance, and transitional justice
- Book launches and research exhibitions
- Youth roundtables and diaspora leadership forums
- Public panel at ICPP7 (International Conference on Public Policy)

🌍 Relevance:

- One of the most significant regional spaces for Myanmar knowledge exchange and international solidarity in 2025.





Veranstaltung im Juli 2025

K4DM Knowledge Marketplace 2025 – Austausch von Ideen für ein demokratisches Myanmar

- Daten: 2.–19. Juli 2025
- Ort: Chiang Mai University, Thailand
- Veranstalter: Knowledge for Democracy Myanmar (K4DM), in Partnerschaft mit der Chiang Mai University
- Schwerpunkt:
 - Stärkung von Forschung, demokratischem Dialog und politischen Konzepten zu Myanmar im Exil.
- Über die Veranstaltung:
 - Future Democratic Myanmar and Human Rights ist der Titel eines Berichts des UN-Hochkommissariats für Menschenrechte, der im Rahmen einer Podiumsdiskussion zur Menschenrechtslage in Myanmar vorgestellt wird.

📌 Highlights:

- Akademische Workshops zu Föderalismus, zivilem Widerstand und Übergangsjustiz
- Buchpräsentationen und Forschungsausstellungen
- Jugend- und Diaspora-Foren
- Öffentliches Panel auf der ICPP7 (International Conference on Public Policy)

🌍 Bedeutung:

- Eines der wichtigsten regionalen Foren für Wissensaustausch über Myanmar und internationale Solidarität im Jahr 2025.



Publications

Peer-Reviewed Journal Articles (Recently Published)

Takhun, R., 2025. The Cost of Myanmar's Coup d'état and Ongoing Civil War. *Journal of Southeast Asian Economies*, 42(1). ISSN: 23395095

Analyzes long-term economic impacts of the 2021 coup, highlighting civilian costs.

Link: <https://bookshop.iseas.edu.sg/publication/7953>

Boughton, Duncan; Belton, Ben; Lambrecht, Isabel B.; Masias, Ian; and Minten, Bart (Eds.). 2024. Myanmar's agrifood system: Historical development, recent shocks, future opportunities. Washington, DC: International Food Policy Research Institute. <https://hdl.handle.net/10568/152392>

Goeb, J. et al., 2025. Disruptions to agrifood value chains in fragile and conflict-affected states: Evidence from Myanmar. *Int. Food Agribusiness Mgmt. Rev.* doi:10.22434/ifamr.1204

Vicol, M., Phyo, A.S. & Pritchard, B. (2025)

An everyday political economy of food insecurity in Myanmar's Central Dry Zone. *Food Security*, 17(1), pp. 27–40.

Dyble, L. et al., 2024. Leaders in Social Movements: Evidence from Unions in Myanmar. *Am. Econ. Rev.* doi:10.1257/aer.20230758

None Peer-Reviewed Publications

Haksar, N. & Myint, S. (2025)

Resisting Military Rule in Burma (1988–2024). New Delhi: AAKAR Books.

Documents Mizzima Media's legacy in political resistance and exile journalism.

<https://www.midlandbookshop.com/en/product/resisting-military-rule-in-burma-1988-2024-story-of-mizzima-media-born-in-exile-banned-in-myanmar?srsltid=AfmBOoq8DeUs1WZODgIf6p1iBcCn0AGAZKui3t6w0rBT7DZd-q3krvGf>

Konrad-Adenauer-Stiftung: Analyse der Reaktion Myanmars auf das Erdbeben (April 2025)

Fink, M. & Lee, D.: Kritische Darstellung des Missbrauchs humanitärer Hilfen durch die Militärjunta nach dem Erdbeben; dokumentiert über 3.700 Tote, gestörte zivil-militärische Koordination und empfiehlt Spendern, stärker mit Diaspora-Netzwerken zusammenzuarbeiten.

Referenz: Fink, M. und Lee, D., 2025. Analyse der Reaktion Myanmars auf das Erdbeben. Singapur: Konrad-Adenauer-Stiftung.



RESISTING MILITARY RULE IN BURMA (1988-2024)

Story of Mizzima Media:
Born in Exile, Banned in Myanmar

Nandita Haksar
Soe Myint



Audio & Visual Media

ARTE Documentary – Myanmar: A Country in Ruins

This June 2025 ARTE report, filmed largely in secret, documents the devastating impact of four years of armed conflict in Myanmar, revealing widespread destruction, repression by the military, and the resilience of civilians under siege.

Source: ARTE, June 2025,
<https://www.youtube.com/watch?v=V6TyWeRcUos>

Asia Society – Myanmar/Burma 2025: Challenges and Opportunities

A recorded panel discussion (March 6, 2025) hosted by Asia Society in New York explores Myanmar's complex crisis four years post-coup, covering civil war developments, economic collapse, and prospects for reform. The dialogue features Sean Turnell, Priscilla Clapp, Ambassador Kyaw Moe Tun, and moderated by Debra Eisenman.

Source: Asia Society, March 2025

[Watch on YouTube \(1hr 19 min\)](#)

Myanmar Diaries – Film Screening Events

Im Juni wurden in mehreren europäischen Städten Vorführungen des preisgekrönten Films „Myanmar Diaries“ organisiert, begleitet von Diskussionsrunden über zivilen Widerstand und Medienzensur. Screenings of the award-winning film Myanmar Diaries were held across Europe in June, featuring post-film discussions on civil resistance and media repression.

[Source:](#)
<https://myanmardiaries.com/>



**Contributions may be sent to
newsletter@myanmar-institut.org.**

Noteworthy News

Myanmar on the 'Path to Self-Destruction' if Violence Does Not End

UN reports highlight how compounded civil war and natural disasters continue to devastate the country's infrastructure and society.

Die UN berichtet, wie Bürgerkrieg und Naturkatastrophen Infrastruktur und Gesellschaft des Landes weiter zerstören.

Source: UN News, 10 June 2025

Myanmar: Historic Decision to Hold Junta Accountable

ITUC Asia-Pacific celebrates the ILO's invocation of Article 33, holding the junta responsible for forced labour and human rights abuses.

Das ITUC Asien-Pazifik feiert die ILO-Einberufung von Artikel 33, um die Junta wegen Zwangsarbeit und Menschenrechtsverletzungen zur Verantwortung zu ziehen.

Source: ITUC-CSI, June 2025

China-Backed Militias Securing Rare-Earth Mining Sites

Reuters reports show Chinese-linked militias, including UWSA, controlling new rare-earth mining operations in Shan State under junta complicity.

Laut Reuters kontrollieren chinesisch unterstützte Milizen, darunter UWSA, neue Seltene-Erden-Abbauggebiete in Shan unter Mitsprache der Junta.

Source: Reuters, June 2025

Fighting Nears Nawnghkio Town as Junta Pushes to Retake North Shan

Reports on fierce clashes near Nawnghkio township as junta forces advance on TNLA-held positions, escalating conflict in Northern Shan State.

Berichtet über heftige Gefechte in der Nähe von Nawnghkio, wo Junta-Truppen vorrücken, um TNLA-gehaltene Positionen im nördlichen Shan-Staat zurückzuerobern.

Source: The Irrawaddy, 5 June 2025

Myanmar's National Unity Government Isn't a Unity Government

Analysis argues that the parallel National Unity Government (NUG) remains dominated by NLD interests and has failed to unite ethnic armed groups into a cohesive federal entity.

Eine Analyse stellt fest, dass die nationale Übergangsregierung (NUG) weiterhin von NLD-Interessen dominiert wird und es nicht gelungen ist, ethnische bewaffnete Gruppen in eine geschlossene bundesstaatliche Einheit zu integrieren.

Source: The Diplomat, 11 June 2025



**Contributions may be sent to
newsletter@myanmar-institut.org.**

Proposals and Jobs

Call for Proposal – Assessing 2025 Earthquake Impact on Myanmar’s Education Sector

- Deadline: Friday, 4 July 2025, 17:00 (Yangon Time)
- Location: Yangon – UNESCO Myanmar / MIMU
- Focus: Consultancy to evaluate immediate, medium- and long-term needs in school infrastructure, psychosocial wellbeing, and access to education post-March earthquake.
- Source: UNESCO & MIMU, 2025

Request for Proposal – Inspirational Video Development for Teachers

- Deadline: Monday, 30 June 2025 (closing soon)
- Location: Yangon – UNESCO/Yangon ESPIG Project
- Focus: Production of ten short live-action videos (July 2025–March 2026) showcasing teacher resilience and perseverance.
- Source: UNESCO/RWF, 2025

Call for Proposal – Teacher Capacity Building Program for Learning Centres

- Deadline: Friday, 27 June 2025
- Location: Yangon – UNESCO Myanmar
- Focus: Strengthening pedagogical and coordination capacities of educators in non-formal and out-of-school learning centres (July 2025–May 2026).
- Source: UNESCO/Yangon ESPIG, 13 June 2025

Senior Project Officer (Education) – UNESCO, Yangon

- Deadline: 5 July 2025
- Location: UNESCO Antenna Office, Yangon
- Role: Lead interagency coordination for education responses, including SDG monitoring, donor liaison, and project support under UNESCO/Yangon coordination framework.
- Source: Uncareer.net, 2025

Individual Consultant – Education Sector Coordination, UNESCO

- Deadline: 10 July 2025
- Location: Yangon or home-based
- Role: Support communications, webinars, and resource mobilization for UNESCO’s Education in Emergencies programme targeting vulnerable groups including Rohingya.
- Source: UNJobNet, 2025



**Contributions may be sent to
newsletter@myanmar-institut.org.**